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Zen and artistic traditions of Japan (based on the work by T.P. Grigorieva)

O. Alexandrova

It is considered the influence that Zen Buddhism had on the artistic traditions of Japan,
which  retain  their  significance  at  the  present  time.  The  research  relies  on  the  ideas  of  T.P.
Grigorieva, which belongs to the largest domestic Japanese orientalists. One of the first in Soviet
oriental studies, she began to turn to the method of comparative studies, using all the variety of its
approaches. An important point in the methodology of T.P. Grigorieva is an examination of the
influence  exerted  by  Buddhism  and  Chinese  teachings  on  the  attitude  of  the  Japanese.  To
understand the worldview of the Japanese is possible only through a comparison of the basic ideas of
Taoism, Buddhism and Shintoism.

Keywords: Buddhism, Zen, artistic traditions of Japan, comparative studies, categories of Japanese
aesthetics, harmony

References

Бахтин М.М. Творчество Франсуа Рабле и народная культура средневековья и Ренессанса.1.
М.: Художественная литература, 1965. 546 с.
Григорьева Т.П. Японская художественная традиция. М.: Наука, 1979. 368 с.2.
Колесников  А.С.  Философская  компаративистика:  Восток  –  Запад.  СПб.:  Изд-во  Санкт-3.
Петербургского университета, 2004. 390 с.
Матвеенко В.А.  Специфика японского понимания истины (макото)  и  феномен истинного4.
сердца (магокоро) // Ойкумена. 2012. № 3. С. 145‒160.
Мерцание зарниц: буддийская поэзия японского средневековья. СПб.: Гиперион, 2020. 463 с.5.
Сафронова Е.С. Дзэнский смех как отражение архаического земледельческого праздника. ‒6.
URL: https://vk.com/@okrutadeda-e-s-safronova-dzenskii-smeh-kak-otrazhenie-arhaicheskogo-zem
Судзуки Д.Т. Дзэн и японская культура. СПб.: Наука, 2003. 522 с.7.

Московский университет имени С.Ю. Витте, г. Москва March, 10 2023


